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Dobrý den, milí spoluobčané,

 

přibližně po půl roce si vám dovolujeme předložit další výtisk 

Nezávislého zpravodaje. Důvod poněkud delší prodlevy je 

prostý. Řekli jsme si, že než silou vůle vyprodukovat třeba 

dvojlist s nicneříkajícími informacemi, počkáme na nashro-

mážděný materiál, který pro vás bude zajímavý a poutavý.

Nuže, v posledním půl roce probíhal život ve Slatinkách jako 

vždy v obecně přijatelných mantinelech. Již legendárnímu 

Novoročnímu výstupu na Kosíř letos počasí moc nepřálo 

a po akci si jistě mnozí oddechli, že naše křehká rozhledna 

na vrcholku nespadla. Možná proto, že zůstala zavřená ;-). 

Nelze nevzpomenout na ostatkové veselí a radovat se, že 

pestrý průvod vnesl do obce spoustu legrace a že některé 

hrozivě vypadající masky nikoho nevyděsily nepřiměřeně. 

Za zmínku určitě stojí ojedinělé ruční stavění máje, které se 

letos bohužel nepodařilo na první pokus a ukázalo, že větru 

a dešti ještě stále poručit nedokážeme... Proběhla také řada 

kulturních akcí, za zvlášť podařené lze považovat ty pro naše 

nejmenší. A můžeme jmenovat ještě další a další – hody, 

oslavy osvobození..., které neodmyslitelně patří ke koloritu 

naší malebné obce na úpatí Kosíře. 

Mohlo by se zdát, že vše běží samozřejmým „samospádem“. 

Pravdou ale je, že při jejich zajišťování se snoubí dlouholeté 

zkušenosti pořadatelů, mohutně podpořené řadou obě-

tavých spoluobčanů, 

kteří nelitují nezištné 

práce navíc. A mnoh-

dy k ní přikládají i kus 

svého srdce. Těm všem 

patří naše upřímné po-

děkování a vděk. 

Převážná část dění 

v naší obci je formálně 

zastřešena (do střechy 

prý již brzy nebude za-

tékat) Obecním úřa-

dem Slatinky. A v něm 

vládne pan starosta, 

který má bezesporu

vše, co souvisí s organi-

začním, ekonomickým

a  faktickým chodem 

obce, založeno v  pří-
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slušných složkách. Je však zcela nepochopitelné, že na vět-

šině těchto materiálů je – nejen pro opoziční zastupitele, ale 

i širší veřejnost – panem starostou vystavené razítko TOP 

SECRET! (PŘÍSNĚ TAJNÉ!) A právě jedna z takových událostí 

posledních dnů nás donutila zabývat se na stránkách Nezá-

vislého zpravodaje i tímto „přetékající pohárem“.

Souběžně s tím vším však pokračuje léto, jehož hlavní část je 

teprve před námi. Těšíme se na příjemné vycházky za plody 

našich lesů, koupání v přírodě, výlety do hor, návštěvy hra-

dů a zámků, na tuzemské i zahraniční dovolené, zkrátka 

na období, ve kterém by měla převažovat radost, klid a od-

počinek. Jiskru do očí našich dětí vnáší představa absence 

školní docházky, brzkého vstávání, psaní úkolů a na druhé 

straně vidina velkého časového prostoru, který jim prázdniny 

poskytují.

V plánovaném letně pohodovém čísle Nezávislého zpravo-

daje najdete tedy i důležité a možná pro někoho až znepoko-

jivé informace. V životě totiž nejde striktně oddělit příjemné 

od nepříjemného, radostné od méně radostného, úsek s po-

vinnostmi od období bez nich, život politický a naprosto 

apolitický... Podle mého názoru je, obrazně řečeno, život jako 

nádoba, ve které se spousta ingrediencí mísí, prolíná a ovliv-

ňuje. A směs v této nádobě je mnohdy uvedena i do varu...

V duchu této myšlenky 

si vám dovoluji jménem 

celé redakce popřát léto 

laděné do  lehké slad-

kosti. Jen  dávejte po-

zor, aby vám někdo (ať 

už veřejně nebo potají) 

nepřisypával chutě ky-

selé a hořké.

A  na  závěr bych para-

frázoval klasika. Milí 

spoluobčané, přeji vám 

co možná nejkrásnější 

léto, ale bděte!

váš Oldřich Prokop ©
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Pepo, ózemni plánovaci komisa stanovila hranico
koridoro veřejnyho zájmo. Tož se s Mařkó rozloč a vefi č.
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ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE SLATINKY
13. prosince 2017

V našem Zpravodaji bychom vás chtěli pravidelně seznamovat s průběhem veřejných zasedání zastupitelstva 

obce Slatinky. Abyste byli alespoň ve stručnosti informováni, pokud se nemůžete dostavit osobně. 

 Zastupitelstvo schválilo rozpočet obce pro r. 2018. Celkové příjmy činí 8 375 700Kč, rozpočet je sestaven vyrovnaný.

 Zastupitelstvo vzalo na vědomí informaci pana starosty o rozpočtových změnách.

 Zastupitelstvo rozhodlo, že žádost o dotaci do programu Ministerstva pro místní rozvoj „Cestovní ruch“ na záchodky 

u rybníka vypracuje a zprostředkuje fi rma Timoris projekt a. s. z Olomouce.

 Zastupitelstvo schválilo výši stočného pro rok 2018 ve výši 38 Kč za m3 a smlouvu s obcí Slatinice o odvádění

 odpadních vod. 

 Zastupitelstvo schválilo Obecně závaznou vyhlášku č.1/2017, o místním poplatku za provoz systému shromažďo-

vání, sběru, přepravy, třídění a využívání a odstraňování komunálního odpadu. Výše poplatku je 400 Kč/osoba.

 Zastupitelstvo schválilo dodatek smlouvy s fi rmou FCC Prostějov s. r. o. o zajištění a zneškodnění směsného komu-

nálního odpadu.

 Zastupitelstvo schválilo dodatek smlouvy s Olomouckým krajem na dopravní obslužnost. Obec zaplatí 40 250 Kč, 

tj. 70 Kč za občana.

 Zastupitelstvo schválilo odměny neuvolněným zastupitelům. Nové nařízení vlády 318/2017 Sb. stanovuje maximální 

výši odměny pro neuvolněné zastupitele. O odměnách uvolněných zastupitelů (starosty) se nehlasuje, neboť jsou 

stanoveny fi xní částkou. Uvolněný starosta v obci do 600 obyvatel nyní bere 40 988 Kč, doposud to bylo 35 135 Kč, 

navýšení činí 5 853 Kč.
  

odměny / měsíc

staré

nařízení vlády

č. 52/2015

usnesení

zastupitelstva 

č.13/1/2015

nové

nařízení vlády

č. 318/2017

usnesení

zastupitelstva

č. 29/4/2017

navýšení

neuvolněný místostarosta (Roman L.) max. 14 522 Kč 8 500 Kč max. 22 134 Kč 12 297 Kč 3 797 Kč

neuvolněný předseda výboru nebo 

komise (Jiří Č., Lubomír K., Iveta CH.)
max. 1 097 Kč 1 500 Kč max. 2 459 Kč 2 459 Kč 959 Kč

člen zastupitelstva

(Monika P., František H.)
max. 476 Kč 476 Kč max. 1 230 Kč 600 Kč 124 Kč

 Zastupitelstvo darovalo Mysliveckému spolku Kosíř 20 000 Kč na vykrmování zvěře. Pan starosta jako člen

 tohoto spolku přiznal střet zájmů až po upozornění z pléna.

 Zastupitelstvo schválilo smlouvu se společností Kovok kontejnery s. r. o. na výrobu hákových kontejnerů na odpad 

pro sídlo Ulmanka za 116 000 Kč.

14. března 2018
 Zastupitelstvo vzalo na vědomí informaci pana starosty o rozpočtových změnách.

 Zastupitelstvo schválilo prodej pozemku p. č. 1175/22 panu Michaelu Servusovi. Jde o část pozemku 1175/7

 a legalizaci faktického stavu. Cena podle znaleckého posudku 13 500 Kč.
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 Spolek Lungta požádal v lednu 

tohoto roku naši obec o zapo-

jení do mezinárodní akce 

 „Vlajka pro Tibet“. 

 10. března, v den výročí tibet-

ského povstání proti čínské 

Tomáš Navrátil

 Pan Vavřín požádal o pronájem pozemku p. č. 262

pro sečení trávy a sušení sena.

okupaci, se v Evropě vyvěšují tibetské vlajky. Jelikož 

termín již proběhl, vzalo zastupitelstvo tuto žádost

 na vědomí.

 Zastupitelstvo schválilo smlouvu s panem Lukášem 

Švancarou o právu provést stavbu inženýrských sítí

 ke své novostavbě rodinného domu přes obecní

 pozemek p. č. 233/1.

 Zastupitelstvo darovalo Českému svazu včelařů,

 základní organizaci Prostějov 10 000 Kč.

 Stanislav a Anna Havlíčkovi opět žádali zastupitelstvo,

aby se jasně vyjádřilo k žádosti, aby se jejich

 pozemky 1113/1, 1115, 1125 a 1126 v oblasti přírodní 

rezervace Malý Kosíř mohly zastavět. Zastupitelstvo 

se nicméně opět vyjádřilo nejasně – „vzalo na vě-

domí“.

 Bylo vyhověno žádosti pana Miroslava Petříka o pro-

nájem parkovacího stání na veřejném parkovišti.

 Pan starosta informoval o podaných žádostech

 na dotace – na dětské hřiště ve sportovním areálu, 

záchodky u rybníka a na střechu budovy OU.

 Stavební úřad vydal územní rozhodnutí ve věci 

 „chodník na Větřák“. Nyní se připravuje dokumentace 

pro stavební povolení a příští rok se zažádá o dotaci.

 Pan starosta přečetl poděkování předsedy Myslivec-

kého sdružení Kosíř za fi nanční dar.

11. června 2018
 Zastupitelstvo schválilo závěrečný účet a účetní

 závěrku obce Slatinky za rok 2017.

 Zastupitelstvo schválilo účetní závěrku Mateřské 

školy Slatinky za rok 2017.

 Zastupitelstvo vzalo na vědomí závěrečný účet

 Mikroregionu Kosířsko za rok 2017.

 Zastupitelstvo vzalo na vědomí informaci pana

 starosty o rozpočtových změnách.

 Zastupitelstvo schválilo výsledek výběrového

 řízení na opravu střechy obecního domu.

 Vyhrála společnost K-stav stavební a. s. z Olomouce,

cena zakázky 1 495 103 Kč. Z Programu obnovy 

venkova bude na opravu střechy poskytnuta dotace 

500 000 Kč. Na dotaz z pléna, proč nebyly osloveny 

místní fi rmy, odpověděl pan starosta, že pokud je 

mu známo, žádná místní fi rma na takovou zakázku 

nemá kapacity a schopnosti. A K-stav si prý třeba

 někoho místního klidně může najmout. (!) 

 Zastupitelstvo schválilo výsledek výběrového řízení

 na stavbu „NOVÁ HŘIŠTĚ – NOVÉ RADOSTI“.  Vyhrála 

fi rma Machovský s. r. o. Velký Týnec. Cena zakázky 

701 873 Kč. Dotace činí 400 000 Kč. 

 Obě uvedená výběrová řízení pro obec organizovala 

společnost Timoris Projekt a. s. z Olomouce.*
 Zastupitelstvo schválilo smlouvu mezi Olomouckým 

krajem a obcí Slatinky o dotaci 40 000 Kč na vybave-

ní pro Jednotku sboru dobrovolných hasičů Slatin-

ky. Bude za ni pořízena radiostanice.

 Zákon o obcích č. 128/2000 Sb. nařizuje, aby zastu-

pitelstvo obce nejpozději do 85 dnů před volbami 

stanovilo počet zastupitelů pro příští volební období. 

Opoziční zastupitelé navrhovali 9 s argumentem, 

že bude menší pravděpodobnost opakovaných 

voleb. Vládnoucí strana prosadila počet 7.

 Zastupitelstvo odsouhlasilo dar Sportovnímu klubu 

Slatinky 20 000 Kč.

 Pan Josef Novák si stěžoval na nekázeň řidičů při stání 

vozidel na komunikaci k rybníku. Požadavek hasičů je 

provést vodorovné dopravní značení zákazu stání na 

předmětných místech. Monika Prokopová poukazo-

vala na porušování zákazu vjezdu do lesa o víkendu. 

Starosta lhal, že spolek Slatinkočky nepožádal

 o povolení akce „Pohádkový les“.

V souvislosti s projednávanými smlouvami na opravu střechy 
obecního domu a stavbou a rekonstrukcí dětského hřiště jsem 
se dotázala pana starosty, jakým způsobem probíhala výběrová 
řízení. Pan starosta odpověděl, že celou záležitostí pověřil fi rmu 
Timoris Projekt a. s., která se touto činností (mj.) zabývá. Ta také 
prý vybrala oslovené fi rmy. Předpisům bylo, zdá se, formálně 
učiněno zadost. Na můj dotaz, kdo konkrétně rozhodoval u vý-
běrového řízení, mi bylo odpovězeno, že to byli dva pracovníci 
zmíněné fi rmy a pan starosta. 

O faktické realizaci a vzhledem k rozpočtu obce nemalé 
investici z peněz nás všech tedy rozhodují zcela cizí lidé 
(nabízí se otázka, jaká byla kritéria jejich výběru) a za obec – 
opět jediný člověk! Kromě nás dvou s Františkem Hrazdilem se 
z přítomných zastupitelů (vč. pana místostarosty) nad tímto zne-
pokojivým faktem nikdo nepozastavil. Buďto tedy panu staros-
tovi tak slepě důvěřují (přesto by měli prověřovat), nebo si za ta
desetiletí na rozhodování „o nás, bez nás“ tak zvykli, že jim 
ani nepřipadá řekněme – neobvyklé.            Monika Prokopová

* Poznámka
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K NÁVRHU ÚZEMNÍHO PLÁNU SLATINKY
Ve středu 27. června v 16 hodin se na sále obecního úřadu 
konalo veřejné projednání návrhu územního plánu, který pro 
naši obec zpracovává brněnská fi rma „knesl kynčl architek   
s. r. o.“ O tom, kdy se v naší obci mezi kopci budou prodávat 
slepice, jsme informováni dokonale a s řádným přes  hem. 
Kdy se bude projednávat územní plán, hlásil místní rozhlas 
pouhé čtyři hodiny před začátkem. Ti, kteří by rádi přišli, ale 
nečtou pravidelně úřední desku, měli zkrátka smůlu. Nevěděli 
o tom. Účast šes   občanů a dvou zastupitelů rozhodně neod-
povídala závažnos   a důležitos   tohoto jednání. K úsměvným 
maličkostem patřilo, že si pan starosta nesedl na tribunu spo-
lečně s místostarostou, projektanty a pracovnicí magistrátu 
Prostějov, ale do hlediště mezi „prostý lid“, vedle občana, 
který spílal zastupitelstvu za to, že mu řádně neodpovědělo 
na jeho žádost stavět v přírodní rezervaci Malý Kosíř.

Co už ale vůbec není úsměvné, je fakt, že se (mimo jiných) 
v návrhu územního plánu nachází i bod v rámci „Vymezení 
veřejně prospěšných staveb, opatření a asanací“. Zkrátka, 
že uprostřed obce má vzniknout koridor s pozemky, na kte-
ré si obec sama stanovila předkupní právo(!). 

Už to samo o sobě je velmi nestandardní – předkupní prá-
vo se do územního plánu to  ž běžně neuvádí ani v přípa-
dě opravdu pro širokou veřejnost důležitých staveb, jako 
jsou například dálnice. Alespoň tak mi to potvrdili všichni 
do problema  ky zainteresovaní právníci, se kterými jsem 
o tom na ministerstvech (pro místní rozvoj a ministerstvu 
vnitra) hovořila. Bez výjimky nad  m krou  li hlavami. Je také 
k polemice, zda dům se sociálními byty do této kategorie 
vůbec spadá. Možná proto je jeho konkre  zování v bodu 
8.2.1 ošetřeno kouzelnou zkratkou „např.“. Za to se přece 
dá v budoucnu schovat ledacos... 

Proč ale o tomto záměru obce v průběhu navrhování územ-
ního plánu nikdy a nikdo nemluvil? Proč, ani v rámci této 
středeční schůze, nepovažovali předkladatelé za vhodné 
tuto „nepodstatnou drobnost“ zmínit? Vzniká tak prostor 
pro spekulace, co se asi za celou „akcí“ skrývá... Vybudo-
vání silnice k ještě nepostaveným domům, či zpřístupnění 
nových stavebních pozemků? Nebo snad další z nekoneč-
né řady schválnos   pana starosty? Všichni přece víme, kdo 
v dotčené lokalitě bydlí... Můžeme se jen domýšlet. Byla by 
ale velká chyba nad  m mávnout rukou, protože nás se to 
tentokrát netýká... Týká! Příště to to  ž může být kdokoli 
z nás. Obec vás výrazně omezí při nakládání s vlastním ma-
jetkem – domem, pozemkem či zahradou, a vy o tom ani 
nebudete vědět. 

Aby nebylo mýlky – nic pro   domu se sociálními byty. Sla-
 nky mají jeho zřízení i v dlouhodobém plánu a jeho vybu-

dování je jistě dobrý a záslužný počin. Použité „řešení“ ale 
vyvolává podezření, že se jedná o ryze účelovou záležitost 
úzkého vedení obce, které tento bod propašovalo do územ-
ního plánu z osobních důvodů (ať už jsou jakékoli). Třeba si 
toho během projednávání „nikdo nevšimne“. Nezájem a malá 
účast na schůzích tomu nahrává. Územní plán pak bude ještě 
před volbami schválen, a bude vymalováno. Bez toho, aniž 

ÚZEMNÍ PLÁN SLATINKYknesl kynčl architekti s.r.o.

8. VYMEZENÍ VEŘEJNĚ PROSPĚŠNÝCH STAVEB, OPATŘENÍ A ASANACÍ

8.1. Plochy a koridory veřejně prospěšných staveb a veřejně prospěšných opatření, pro které lze 

práva k pozemkům a stavbám vyvlastnit:

8.1.1. Veřejně prospěšné stavby dopravní infrastruktury:

VD1: přeložka silnice II/449 Slatinky – Slatinice včetně souvisejících přeložek dopravní 

a technické infrastruktury na ploše 204-DX;

VD2: přeložka silnice II/449 Kaple – Slatinky včetně souvisejících přeložek dopravní a technické 

infrastruktury na ploše 217-DX.

8.1.2. Veřejně prospěšná opatření určené k založení prvků územního systému ekologické stability:

VU1: část regionálního biokoridoru RK 1434 (skladebné části RK 1434 / RBK 1, RK 1434 / LBC 1, 

K 1434 / RBK 2);

VU2: regionální biocentrum RBC 1818;

VU3: část regionálního biokoridoru RK 1446 (skladebné části RK 1446 / RBK 1, RK 1446 / LBC 1, 

K 1446 / RBK 2, RK 1446 / LBC 2);

8.2. Plochy a koridory veřejně prospěšných staveb a veřejně prospěšných opatření, pro které lze 

uplatnit předkupní právo:

8.2.1. Veřejně prospěšné stavby pro občanské vybavení veřejné infrastruktury:

PO1: dům se sociálními byty (např. dům pro seniory, domov s pečovatelskou službou, dům 

s chráněnými byty) na ploše 316-SX; pro pozemky p.č. 60, 61, 62/2, 68/2 a 1440/21, vše v k.ú. 

Slatinky, se tímto stanovuje předkupní právo ve prospěch Obce Slatinky. 

8.3. Veřejně prospěšné stavby a veřejně prospěšná opatření jsou stanoveny včetně ploch 

nezbytných k zajištění jejich výstavby a řádného užívání pro stanovený účel a nezbytně 

souvisejících staveb a zařízení.

8.4. Plochy a koridory veřejně prospěšných staveb a veřejně prospěšných opatření jsou zobrazeny 

ve Výkrese veřejně prospěšných staveb, opatření a asanací (I/03). !
ré lze 

dům 

e v k.ú. 

brazeny 

by svůj záměr dali  , které jsme si zvolili, aby nás zastupovali 
a hájili naše zájmy, majitelům pozemků jakkoliv na vědomí. 
Bez toho, aniž by ho předložili k projednání na veřejné schůzi 
zastupitelstva, kde by se k němu mohl kdokoli vyjádřit. Bez 
toho, aby tento záměr zastupitelstvo projednalo a schválilo 
a aby o tom existoval řádný zápis. A to považuji za alarmující. 

Je to další povrzení faktu, že si vedení obce opravdu s námi 
se všemi pohrává, jak se mu zlíbí. Žádný z majitelů dotče-
ných pozemků o záměru obce stanovit si předkupní právo 
a vymezit jejich parcely jako plochu veřejně prospěšných 
staveb nebyl ani v náznaku v předchozích měsících infor-
mován. A samozřejmě s takovýmto extrémním omezením 
svých vlastnických práv nesouhlasí. Všichni s  hli v řádné 
lhůtě podat pro   tomuto bodu návrhu územního plánu 
námitku, já sama jsem podala připomínku a žádost o pro-
šetření. Budeme sledovat, jaký bude mít celý případ vývoj, 
a budeme vás informovat.

Monika Prokopová 

Vyznačené území v centru obce v návrhu územního plánu (PO1)

2

1

1 = kaplička
2 = obecní uřad

Strana 31 návrhu územního plánu Sla  nky (dostupný na:
h  p://www.sla  nky.cz/e_download.php?fi le=data/uredni_deska/ob-

sah333_2.pdf&original=up_sla  nky_vp_i_text_vyrok.pdf
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V Česku vlastní 75 % zemědělské půdy (bez započtení zahrad) 
téměř 1,8 milionů drobných vlastníků. Průměrná výměra 
na jednoho vlastníka činí 1,7 ha. To, že pouze 20 % z nich 
na své půdě hospodaří, je evropskou anomálií a dědictvím 
komunismu. Většinou svou půdu pronajímají za nevýhod-
ných podmínek velkým zemědělským společnostem. Farmy 
jsou v ČR největší v EU – průměrně hospodaří na 135 ha, 
průměr v EU je 22 ha.

Půda ztratila vinou rozorání mezí a remízků, chemizací a vel-
koplošným průmyslovým hospodařením schopnost zadržovat 
vodu. Voda a vzduch každý rok v ČR odnesou 16 milionů tun 
ornice. Pro představu – kdybychom ji chtěli odvézt, tak 1,3 
milionů tatrovek vytvoří řadu 10 000 km! Erozí jsou zasaženy 
dvě třetiny zemědělské půdy, jejich hodnota klesá o 20–40 %.
Ochrana půdy, pro staré sedláky naprosto samozřejmá, se 
nyní stala záležitostí úředníků a politiků. A ti to řeší svými 
metodami – zákony, vyhlášky, zákazy, příkazy, projekty, stu-
die a dotace. Přestože se požadavky na hospodaření na půdě 
hlavně díky tlaku „zlé“ Evropské unie zpřísňují, stále jsou 
velmi měkké. Ale hlavně se nevymáhají, neboť ministerstvo 
zemědělství je ovládáno agroprůmyslovým komplexem. Ba-
bišův Ano-Agrofert je bohužel jen viditelná část ledovce. 

Nájemné za hektar půdy je u nás jedno z nejnižších v celé EU 
(přibližně 2,5×). Výše nájemného se odvíjí od ceny zeměděl-
ské půdy – pohybuje se obvykle okolo 2 % tržní ceny. Přestože 
tržní cena v posledních letech roste, patří stále k nejnižším 
v EU. Loni byla 15–40 Kč za m2. Cena orné půdy je o cca 34 %
vyšší než cena trvalých travních porostů. Průměrná „úřední“ 
cena byla 7,14 Kč za m2 půdy, tj. o 230 % nižší než tržní. 

Vliv a vážnost drobných vlastníků půdy neodpovídá v čes-
ké kotlině jejich počtu a postavení deklarovanému ústavou 
a zákony. Jsou pod obrovským tlakem jiných hráčů v krajině 
– průmyslových zemědělců, developerů, těžařů, betonářů, vo-
dohospodářů, ochránců přírody, turistů, myslivců i obecních 
úřadů. Ve veřejných diskusích jsou vytěsňováni, ignorováni 

a politici přijímají zákony k omezování jejich vlastnických 
práv. Bizarním návrhem je předkupní právo pro nájemce 
a stát. Pokud si někdo brání svá práva, jsou mu podsouvány 
záměry brzdit „veřejně prospěšný“ rozvoj, vývoj a pokrok či 
spekulace při prodeji nebo nákupu.

Všechny výše popsané skutečnosti vedou k tomu, že větši-
na drobných vlastníků nevnímá zemědělskou půdu jako 
významný a hodnotný majetek, ale spíše jako přítěž, které 
je lepší se zbavit. A tak kývnou na „výhodné“ nabídky, které 
zaplavují spolu s letáky naše dopisní schránky. Ročně u nás 
změní majitele 2,5 % půdy. Což je hodně. Např. v Rakousku 
a západní části Německa se se zemědělskou půdou prakticky 
neobchoduje. Trendem je koncentrace vlastnictví. Dvaceti 
největším vlastníkům patří 2,5 % celé rozlohy České repub-
liky. K tradičním velkým vlastníkům patří římskokatolická 
církev, potomci starých šlechtických rodů (Colloredo-Manns-
feld, Schwarzenberg, Kolowrat…). Vítězové divoké privatiza-
ce (Babiš, Tykač, Bakala, Vítek…) s velkou oblibou ukládají 
své miliardy do nákupu půdy. Stát vlastní 3,5 % půdy.

Drobní vlastníci mají minimálně dvě cesty, jak nevyhovující 
stav změnit, jak ubránit svůj majetek, ale i přispět ke zlepšení 
stavu naší krajiny. První je aktivní přístup v komplexních 
pozemkových úpravách – navrhovat a vyžadovat uspořádá-
ní, které bude zadržovat vodu v krajině. Jsou zde ale rizika. 
Pozemkové úpravy nejsou dobrovolná směna pozemků, ale 
můžeme být silou tzv. demokratické většiny dotlačeni k pro 
nás nevhodným řešením. Můžeme také o část pozemků přijít 
na tzv. společná opatření. Přednostně se sice na ně používá 
půda státu a obce, ale stát nemá k dispozici dostatek pozemků 
na kompenzace. Prakticky všechnu použitelnou půdu zpri-
vatizoval, často za velmi podivných podmínek nahrávajících 
různým známým a známým známých. Druhou cestou je nový 
občanský zákoník, který umožňuje v pachtovní smlouvě de-
fi novat podmínky hospodaření. Ne jen abstraktně, ale velmi 
podrobně a konkrétně a za nedodržování stanovit sankce.

Tomáš Navrátil

K POZEMKOVÝM ÚPRAVÁM

V sobotu 7. dubna 2018 se ve Sla  nkách již potře   sešli sběrači 
odpadků, aby uklidili náš Kosíř v rámci celostátní dobrovolnické 
akce Ukliďme svět • Ukliďme Česko. Je potěšitelné, že sběračů 
bylo více a odpadků méně než loni. Sešlo se nás 52 a sesbírali 
jsme 600 kg svinčíku – z toho jsme vytřídili 250 kg železa a skla. 
Velmi vydatným nalezištěm je stále úvoz směrem na Větřák, kde 
někdy, jednou, možná povede chodník… 

Přehrabování v odpadcích nám dává příležitost k přemýšlení 
o naší civilizaci. Vymyslet člověk dokáže mnoho, ale domyslet 
málo co. Nepodléhejme iluzi, že problém s odpadem je vyřešen 
vhozením odpadku do popelnice či třídicího kontejneru. Výrobní 
kapacity několikanásobně převyšují ty recyklační. A hlavně ne-
zapomínejme, že z odpadu se stal byznys, do něhož jsou často 
zapojeny zločinecké a mafi ánské struktury.

Akce byla důstojně zakončena společným posezením u rybníka, 
kde jsme doplnili energii specialitami z udírny a vynikajícím 
lokálním produktem Litovel Moravan 11 %.

Velké poděkování patří Obecnímu úřadu Sla  nky za podporu, 
technickou součinnost a likvidaci sesbíraného odpadu. A nejvíc 
je třeba poděkovat všem účastníkům, kteří udělali něco užiteč-
ného pro naši planetu. 
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Pozastavil bych se jen u několika scén 
a rčení. Za jeden z hlavních výjevů po-
kládám vepředu vpravo dva muže, kteří 
se přetahují o preclík, ilustrující známé 
sousloví „tahat za delší konec“, ve smy-
slu získat výhodu na úkor druhého. Po-
še  lost a směšnost takového počínání 
je zřejmá, stejně však jako skutečnost, 
že lidé peroucí se jen o svůj prospěch 
jsou tu stále. Existují tak  , kteří „točí 
světem na svém palci“ (neboli „mají 
svět v hrs  “, jak bychom dnes řekli), což 
ukazuje vedle stojící postava mladíka 
v luxusních šatech s glóbem na svém 
prstu. 

Motiv zemského glóbu se přitom 
na obraze nachází několikrát, hned ve-
dle elegantního mladíka je jeho pro  -
pól. Chudý a otrhaný muž v předklonu 
strká do glóbu hlavu, což se vztahuje 
k přísloví „musíš se hrbit, abys měl 
úspěch v tomto světě“. Ke křivému 
a falešnému charakteru některých 
lidí tohoto světa se pak vztahuje další 
půvabné staré nizozemské rčení „le-
pit Kristovi slaměné vousy“, zobrazené 
kousek nahoře vychytralým mnichem, 
který nasazuje falešné vousy trůnícímu 
Kristu s glóbem v rukou. Smysl se váže 
na falešnou pokoru či jednání, které se 
zakrývá dobrými (zde křesťanskými či 
zbožnými) úmysly. 

A do tře  ce, obrácený zemský glóbus 
s křížkem směrem dolů je umístěn 
na zdi hospody zcela vlevo. Nad ním 
je vidět vystrčená zadnice muže, který 

na něj vykonává svou potřebu, zobra-
zující rčení „kálet na svět“ (což by šlo
jistě říci i peprněji). Smysl je opět
zřejmý – onomu člověku je vše jedno, 
a přitom na tomto světě vyhrává – jak 
se k jeho hře s kartami vztahuje další 
staré přísloví „blázni dostávají nejlepší 
kartu“, v již staré české podobě „ štěs   
sedá na vola“. 

V popisu dalších přísloví by se mohlo 
pokračovat ještě dlouho. I těchto pár 
ukázek ale snad stačí k tomu, abychom 
si všimli, že i více než 450 let starý ob-
raz, který s nadšením ilustruje tehdejší 
rozšířená přísloví, může oslovovat stá-
le. Nejen svou krásou či poznáním, že 
některá přísloví přetrvala dodnes. 

Snad hlavním smyslem je, že tato rčení 
aktuálně ukazují, jak se člověk v tom-
to světě chová, jaký má vztah k němu 
i ostatním lidem. Jednu takovou reakci 
zachycuje další muž uprostřed, který 
rozhazuje květy růží mezi čuníky, což 
je lidová podoba známého biblické-
ho „házení perel sviním“. Scéna může 
ukazovat obraz plýtvání cennou ener-
gií tam, kde to nikdo neocení. To by 
mohlo být samo o sobě pozi  vní, je 
přece správné dělat i věci, které se 
nevyplácejí. Ovšem přihlouplý výraz 
muže naznačuje, že jeho počínání je 
spíše bláhové. 

Bruegelův obraz jistě není školní příruč-
kou, která by nám jednoznačně říkala, 
co je správné a co ne. Ukazuje složitý 

V posledním čísle Zpravodaje z konce minulého roku 
jsem v rámci zimní idyly představil docela neidylický 
obraz slavného vlámského malíře 16. stole   Pietera 
Bruegela Zimní krajina. Původně jsem měl v úmyslu se 
podělit v čase počínající sklizně o další jeho slavné dílo 
Senoseč, který je též plný skrytého poselství o smyslu 
lidského počínání. Dnes bych ale rád mluvil o jiném ob-
raze, který mám snad ze všeho nejraději – Nizozemská 
přísloví z roku 1559. Obraz je jeho typickým vrcholným 
dílem s množstvím barvitých postaviček při různých čin-
nostech, které však neukazují zcela reálné situace. 

ZDÁNLIVĚ  STARÉ OBRAZY
A JEJICH STÁLE AKTUÁLNÍ SMYSL

Naopak na docela omezené ploše (117 × 163 cm) nabízí 
zvídavému divákovi zobrazení na 112 dosud určených 
lidových přísloví, která byla rozšířena v tehdejším Nizo-
zemí. Smysl tohoto obrazu je stále záhadou, nejspíš to 
byla hříčka, která sváděla k rozkrývání množství situací, 
postav a scén, jež ilustrují docela podivná a někdy i hod-
ně neslušná rčení. Ve svém celku to ukazovalo nejen 
na jejich bohatství, ale především na pestrost lidských 
vlastnos  , povah a chování – zkrátka, byla to zpráva 
o člověku, jaký je. A třeba říci, že lidé 16. stole   se nám 
opět ukazují jako ne tolik vzdálení.
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svět kolem nás, který je plný těch dob-
rých i špatných, ale i nás úplně oby-
čejných, kteří se samozřejmě ne vždy 
chováme jen příkladně. Takový obraz 
může vést k zamyšlení, ale třeba i jen 
k pobavení. 

Nám dnes říká třeba to, že svět je plný 
lidí, kteří se snaží dělat i něco, co ne-
musí mít zrovna smysl a profi t, stejně 
jako takových, pro které je jediným 
smyslem si urvat, co se dá, a kteří při 
tom zvysoka „kadí na tento svět“. Jed-
ním z klíčů k obrazu je obrácený glóbus 
na hospodě, který poukazuje na mo  v 
„převráceného/zvráceného světa“, mo-

Fresková výzdoba klenby závěru kněžiště s výjevem Nejsvětější Trojice a archandělů.

 v velmi oblíbený v myšlení a umění 
15. a 16. stole  . I dnes ale mnozí mo-
hou mít pocit, že svět je „vzhůru noha-
ma“ a že mu nerozumějí. 

Na závěr si tak dovolím aktualitu dneš-
ních dní, ale platnou i obecně: nero-
zumím třeba tomu, jak mohl na postu 
ministryně spravedlnos   tak urputně 
a bezostyšně trvat někdo, kdo ve své 
závěrečné diplomové práci na vysoké 
škole opisoval, a  m podváděl. Třeba 
jen v něčem a třebaže je to už dávno. 
Nemůže se ale tvrdit, že vlastně o nic 
nejde, protože to bylo kdysi a podvádí 
tak trochu vlastně každý. Připomíná mi 

to jen, že některé scény z Bruegelova 
obrazu tak nemusejí zobrazovat jen ty 
minulé, ale i docela současné situace. 
Problém přitom není pouze v tom, že 
existují lidé, kterým jde jen o vlastní 
prospěch, nezastaví se před ničím, 
neumějí uznat chybu, protože by pak 
jejich sousto mohlo být menší... Takoví 
lidé žili v 16. stole  , ale stejně je známe 
i v současnos  . Možná je větším ne-
štěs  m, když svým nezájmem dáváme 
těmto lidem najevo, že to nemravné, 
nečestné či nepořádné, co dělají, je 
vlastně v pořádku.

Ondřej Jakubec
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Je mi líto, že jsem byla okolnostmi donucena informovat 
vás o nijak zábavné formální mašinerii, která předchá-
zí akci Pohádkový les. Ale vzhledem k tomu, že na ve-
řejném zasedání zastupitelstva v pondělí 11. června 
2018 bylo opět, kdoví proč, na náš spolek Slatinkočky 
negativně poukazováno, tak se k tomu vyjádřit musím.

Pohádkový les není pouze „o domluvení se s přáteli“. Jen 
tak, z ničeho nic, si rozvrhnout pravidla hry a představy 
o zábavě a ty splnit. Všemu samozřejmě nejprve předchází 
povolení veškerých úřadů, které nesmíte obejít. Díky panu 
starostovi vám tedy trochu přiblížím kroky, které musíte 
(kromě jiného) absolvovat:

1. Zaprvé musíte získat povolení Lesů ČR. Žádost jsem 
letos zaslala již 5. 4. 2018, povolení od Lesů ČR mi bylo 
doručeno 11. 4. 2018. Toto povolení Lesů bylo agendou 
Magistrátu města Prostějov rovněž zasláno i revírníko-
vi panu Mánkovi. 

2. Jakmile je uděleno povolení Lesů ČR, je nutné toto po-
volení s další žádostí a konkrétní mapou území, kde 
se bude akce konat, zaslat Magistrátu města Prostějov 
na odbor životního prostředí. Tento krok jsem splnila 
30. 4. 2018. Povolení a vyjádření z této agendy mi bylo 
zasláno 15. 5. 2018. Toto vyjádření bylo doporučeně 
zasláno kromě jiného i na adresu Slatinky 111 – Mysli-
vecký spolek Kosíř, proto je nepochopitelné, že pan 
starosta o této akci nevěděl, jak tvrdil na schůzi. 

3. Podle obecně závazné vyhlášky 1/2016 za účelem uží-
vání veřejného prostranství byla tato akce nahlášena 
Obecnímu úřadu Slatinky dne 15. 5. 2018.

4. Poslední administrativní úkon je, stejně jako v případě 
každé akce kterou pořádáme, nahlásit ji OSA (Ochran-
nému svazu autorských práv k dílům hudebním, z. s.), 
což jsem splnila dne 5. 6. 2018.

Veškeré tyto skutečnosti a povolení mohu kdykoli komu-
koliv předložit k podrobnému nahlédnutí. 

Jakmile jsou potřebné byrokratické úkony a povolení spl-
něny, čeká vás samotné plánování, organizování stanovišť, 
jednání s lidmi zabezpečujícími plynulý chod a zábavu 
na hřišti a mnoha jiných věcí, týkajících se „pohádkové 
soboty“.

Je mi líto, že pan starosta místo toho, aby podpořil aktivi-
ty desítek občanů Slatinek, kteří se dobrovolně a zdarma 
podílejí na zábavě pro děti, neustále a opakovaně hledá 
důvody na nás ukazovat ve zlém. A když nic nemůže najít, 
bohužel si to klidně i vymyslí – jako v tomto případě. 

Několikrát jsem se s ním osobně v posledních týdnech 
potkala. Měl mnoho příležitostí nás oslovit, popř. podpořit. 
Třeba jen tím, že by upozornil, že dosud neobdržel povo-
lení (když tedy byl o tom přesvědčený). Chápu, že nemá-
me společnou cestu jako lidé, a snažíme se tedy vzájemně 
nevyhledávat. Jako starosta obce by se však rozhodně měl 
ke všem občanům chovat stejně, tudíž by měl náš spolek 
respektovat a snad i trochu podporovat. Alespoň stejnou 
měrou jako ostatní spolky v obci. Neděláme přece nic špat-
ného – pouze se věnujeme slatinkovským dětem a snažíme 
se o reprezentaci obce jen v tom nejlepším duchu. 

Doufáme, že si pan starosta uvědomí své pochybení, které 
opět zbytečně vzniklo díky jeho nepodloženému a neprav-
divému vyjádření. 

Zároveň bychom rádi poděkovali za podporu zastupitelům 
obce Monice Prokopové a Františku Hrazdilovi, kteří nás 
se svými partnery podporují jak účastí, tak i sponzorstvím. 
   
   Za spolek Slatinkočky

Veronika Školoudíková

Vyjádření
k obvinění pana starosty J. Crhy na veřejném zasedání zastupitelstva obce

o absenci potřebných povolení k akci Pohádkový les, konané dne 9. června 2018
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Počasí letos přálo, což se projevilo na účasti a zájmu dětí 

i rodičů z celého okolí. Letos se můžeme pyšnit 230 sou-

těžícími dětmi. 

Krátké shrnutí trasy: Děti procházely již tradičně trasu podle 

mapy od rybníka k točně, Frantině a přes pódium k fotbalo-

vému hřišti. Na trase bylo deset pohádkových stanovišť. Plnily 

úkoly a odměnou jim byly již tradičně vysloužené dukátky. 

Děti potkaly: vodníka s vílou (zde poznávaly druhy ryb a men-

ší děti hledaly rozdíly v obrázcích), Shreka s Fionou (há-

daly hádanky), mušketýry (zde se učily stavět různé druhy 

ohnišť), čerty (házely na cíl), muchomůrky (skládaly sklá-

danky), prince s princeznou (zavazovaly mašle), Karkulky 

s vlkem (poznávaly koření), dále u indiánů nechybělo tvoření 

magického přívěsku a zdolávání indiánské trasy, Sněhurka 

s trpaslíky naučila děti věšet prádlo. Na desátém stanovišti 

z Krkonošských pohádek si Anče, Kuba a hajnej pro děti 

připravili cestu ke Trautenberkovi.

Nesměl chybět samozřejmě náš patron Kosíře – mocný Kosí-

řan, který dětem dával sladkosti a udílel veselé rady a historky 

do života. 

Jako strašidelná kulisa se během celého odpoledne v lese 

pohyboval muž v černém s velkým černým psem.

V cíli bylo připraveno pro všechny bohaté občerstvení, bub-

linkové hrátky, malování na obličej, balonkový klaun, tvořivá 

dílnička manželů Sýkorových a další dětské atrakce.

Slatinkočky v sobotu 9. 6. 2018

pořádaly na Kosíři i pod ním

již 3. ročník Pohádkového lesa. 

Tímto velice děkujeme všem, kteří se zapojili do realizace 

akce. Děkujeme všem pohádkovým bytostem za perfektní 

výkon, úžasné masky a energii. Kuchtičkám a kuchtíkům 

u občerstvení za elán a sílu. Všem sponzorům za příspěvky 

jak fi nanční, tak materiální. Dobrovolným hasičům Slatinky 

za půjčení vybavení. Bez podpory vás všech by se tato akce 

nemohla uskutečnit, proto děkujeme a doufáme v další spo-

lupráci. 

Samozřejmě velké díky patří i vám, kteří jste nás podpořili 

účastí, a dali nám tak najevo, že práce, kterou odvádíme, není 

marná. Doufáme, že se příští rok opět sejdeme na dalším 

ročníku Pohádkového lesa. 

Děkujeme a těšíme se na vás po prázdninách na Drakiádě. 

Více info na facebooku Slatinkočky.
Za Slatinkočky Veronika Školoudíková
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Cítím se unaveně,
dovolená to (ne)spraví

Dříve naši předkové tvrdě fyzicky pracovali. A pokud se cí-

tili unaveně, bylo to v naprosté většině způsobeno dřinou. 

Inu, práce na poli a kolem dobytka, který nepočká, bylo asi 

hodně. (Možná se to v dnešní době dá připodobnit k práci 

u pásu.) Často v zimě, vlhku, dešti. Prostě museli. Není divu, 

že si z této nikdy nekončící lopoty, jež ochromovala jejich 

údy, odnášeli nejen četná zranění, ale také řadu onemoc-

nění, jako bylo revma, bolesti kloubů, nemoci z nedostatku 

jídla a vůbec nevhodných podmínek pro život.

No a dnes? Člověk by řekl, že když tato náročná práce zmizí, 

ubude s ní i počet nemocí a nespokojenosti. Jak je tedy 

možné, že se tak často cítíme strhaní, unavení, nemocní 

a bez životní šťávy? Kde se ztrácí naše síla a energie? Dnes 

máme přece více oblečení, více jídla, více všeho – nemluvě 

o pojištění a zabezpečení. Proč jsme tedy unavení a nemoc-

ní? Skoro každý si dnes stěžuje na stres. Proč?

Napadá mne jedna možnost. Dříve jsme žili hodně v sou-

ladu s přírodou. Jinak to ani nešlo. V zemědělství pracovalo 

na vesnici hodně lidí – skoro každá rodina. A tím pádem 

jsme byli začleněni do systému přírody. Postupem doby 

jsme se snažili si práci co nejvíce usnadnit. Začaly se ob-

jevovat první stroje, následně i hesla typu „Zvítězíme nad 

přírodou“. Časem se naše práce skutečně zefektivňovala. 

Stále méně lidí vyrábělo své vlastní produkty, bez kterých 

by si dříve svou existenci nedokázali představit. To však mělo 

za následek odtržení od přírody. A začali jsme být čím dále 

tím více zotročováni myšlenkami: „Chtěj více!“ (rozumějte, 

kupuj více), „Ty máš právo na indiviualitu!“ (rozumějte, vy-

ber si z naší kolekce), „Buď první!“ (rozumějte, neustále buď 

ve střehu, zda ti soused nešlape na paty, a táhni naši káru. 

My se povezeme. :-)

Toto vtahování se dělo nejdříve prostřednictvím mnoha 

knih a novin. Následoval rozhlas, fi lm, televize. Dnes to končí 

interaktivním internetem a sociálními sítěmi.

Takže jsme odešli od přírody, která nás samočinně očišťovala, 

a ocitli jsme se v umělém, lidmi vytvořeném prostoru myš-

lenek, který nás obklopuje čím dál tím víc. Tento umělý pro-

stor nemá však tu schopnost sejmout z nás duševní napětí.

Proto kdo může, vyráží do přírody. Ale ani její čisticí schop-

nost není neomezená. Čím více lidí se snaží rekreovat na jed-

né pláži 100 m dlouhé, tím méně si odnese duševní obrody. 

A čím více ta pláž bude zastavěná a obestavěná různými 

zídkami a kiosky s občerstvením a nápoji, tím méně nám dá.

Takže po dovolené u pláže, která má kapacitu 100 lidí, ale tís-

ní se jich tam skoro 2000, a která je obestavěná nabídkami 

všech možných zmrzlin, piv, hamburgerů atd., se nemůžeme 

cítit osvěžení. Možná trochu. O něco víc, než v našem domo-

vě. Tam jsme si to již zničili zcela. Výplach mozku alkoholem 

do duševního osvěžení nepočítám. :-)

A proto ti bohatí jezdí na pláže do exotických krajů a užívají 

si pláží, kde na 100 m pláže je nanejvýš deset lidí. Tam, kde 

to již zhuntovali, zásadně nejezdí.

A tak funguje „naše demokracie“. Všichni jsou si rovni. Akorát 

pro někoho je pláž, kde je 2000 lidí, a pro někoho pláž, kde 

jich je jen 10. V zásadě je to pochopitelné. Je to demokracie 

nepřímé úměrnosti. Kolikrát více peněz máš, tolikrát méně 

lidí je na tvé pláži. :-)

 

Není třeba VŠ – stačí holý zadek

Sem tam, vlastně spíš denně, člověk něco hledá na inter-

netu. Tak i já. A při tom hledání se zjevují různé odkazy 

a odvolávky, reklamy na výrobky, služby a krásná děvčata. 

A tak se i mně podařilo proklikat na stránku jisté dívky. 

O to, co jsem zjistil, se chci s vámi podělit.

Tato krasavice publikuje své fotografi e na internetu. Je to 

„krása bez závoje“. (Tedy, ne tak úplně, protože ty skutečně 

nejintimnější části jsou zakryty.) Ale to je na tom to nejlá-

kavější. Odhalování se dávkuje tak, aby se muž po mikro-

kouscích blížil onomu „konečnému odhalení.“ (Pokud by 

k němu došlo hned, stejně by zjistil, že se na oněch místech 

neskrývá nic záhadného. :-) Pokud se však odhalení od-

daluje, fantazie pracuje a ze zcela přirozené, obyčejné věci 

se postupně vytvoří něco mysteriózního, nedosažitelného.

Zajímavé na tom je, že dotyčná slečna se nechává DVA-

KRÁT denně skoro nahá fotografovat a  fotografi i uve-

řejňuje. A tak ji sleduje (resp. její zadek) několik milionů 

sledovatelů a sem tam se její fotografi e tak líbí, že dostane 

i milion lajků.

(Nebudu se zabývat tím, proč třeba na internetu nepubliku-

je řešení souboru diferenciálních rovnic – to by měla lajky 

tak dva, a možná ani ty ne.)

Žijeme ve Slatinkách – díl VII.
Jsem rád, že se s vámi opět setkávám prostřednictvím tištěného slova. Protože se blíží prázdniny, zvolil jsem 

témata (vážná i veselejší), která se na prázdninové čtení hodí lépe. V dalším čísle, které vyjde na podzim, 

se budu opět věnovat záležitostem, které se nás místně dotýkají – ať se již jedná o autobus do Olomouce, či 

jiné důležité otázky. Teď nás však čekají prázdniny a dovolená! Přeji vám hezký odpočinek a čtení, které vás 

přivede k úsměvu i zamyšlení.
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Nicméně se nyní dostávám k zásadní otázce – proč to dělá? 

Otázka i odpověď se zdají být jednoduché, ale pokusme si 

rozebrat jednotlivé tři základní varianty.

1. Chce dát.

Dívka je to krásná. Uvědomuje si svoji krásu a tou chce 

potěšit svět. Nic víc od toho nečeká. Jak asi tušíme, je to 

varianta nejhezčí, ale nejvíce vzdálená realitě. Proč? Protože 

je možno vidět výsledek jejího působení. Takových dívek 

je hodně a svět se nelepší. Jak říká přísloví, „jaký strom, ta-

kové ovoce“. A její ovoce je zmar a rozvrat. Je to zatahování 

do bahna neřesti i takových, kteří by tam nemuseli spadnout 

sami, bez jejího přičinění.

2. Chce směnu (1:1)

To je zajímavá možnost. Pokud by to takto fungovalo, pro-

bíhalo by to následně: vyfotí zadek a publikuje ho. Následně 

dostane do mailu milion nahých mužských zadků. :-)

3. Chce vzít.

Vyfotím zadek, publikuji ho a získám obdiv milionů „slinta-

lů“. Následně tito slintalové koupí to, co propaguje. Použitím 

daru krásy se snaží prodrat do vyšší – majetnější – vrstvy. 

Stručně bychom řekli, že „chce prachy“. Dar krásy, používá 

jako vnadidlo a loví sledovatele na internetu.

Nechám na vás, abyste posoudili, která možnost je pravá. 

A jak byste to posuzovali, kdyby dotyčná krasavice bydlela 

hned vedle vás a denně by se tak nakrucovala před oknem. 

A to je výstižné, protože používáme na počítači program 

Windows – v překladu okno. Dovedu si představit, jak by 

ji naše hanácké ženy počastovaly…  :-)

PS: Nejnovější zpráva je, že krasavice se vdala a její man-

žel ji fotí. Připomíná mi to historku, jak se tady u nás 

na Hané v letech 1989–1990 znovu začal provozovat 

striptýz. Bylo to na vesnici velké haló. Jedni takoví míst-

ní „podnikatelé“ objížděli vesnické sály. Paní se vysvlé-

kala a manžel ji osvětloval. Inu, předběhli dobu. :-)))

Pokuty 
Nedávno jsem dostal pokutu. Člověk by řekl – no co, to se 

toho děje. Ale co mne zarazilo, byla výše té pokuty. Navíc 

když se nikomu nic nestalo. Nikoho jsem neohrozil, nic zá-

važného jsem rozhodně nezpůsobil. Ale co chci říct. Zara-

zila mne výše té pokuty. A proto jsem to začal trochu víc 

sledovat. Zjistil jsem, že pokutami kolem nás se to jenom 

hemží. Za to 10 000, za ono 50 000, za něco jiného 500 000, 

za něco dokonce i miliarda! A někdy i bez většího zjevného 

porušení zákona.

A tak jsem začal přemýšlet nad tím, kdo takové pokuty 

uděluje. Samozřejmě, nějaká osoba k tomu oprávněná, 

která se snaží dodržovat literu zákona. Ale, a teď to hlav-

ní, kde zůstal člověk a zdravý rozum? Kde je ta lidská by-

tost? Asi za dveřmi... Protože na místě soudce, policisty 

či úředníka často bývá nějaký zombie/robot bez osobní 

zodpovědnosti.

Napadla mne taková paralela z poválečného období. Kdysi 

se kdosi zamýšlel nad tím, jak je možné, že se ten „dobrý 

a kultivovaný německý muž a otec rodiny“ nechal za druhé 

světové války tak změnit, že neváhal konat ta nejbrutálnější 

zvěrstva. Že prý v rámci nějakého vyššího cíle. Jak je to 

možné, že se slušní lidé tak změnili? 

Jednoduše proto, že si začali myslet, že jsou zbaveni od-

povědnosti. Protože někdo, takzvaně vyšší, jim to dovolil. 

Nebo jiný příklad: Na univerzitě dělali pokus. Za sklo dali 

herce a na jeho tělo zapojili „jen jako“ elektrody. Na dru-

hé straně – tedy před sklem, byly nainstalovány vypínače 

proudu 100, 500, 1000 V. U vypínače 1000 V byla umístěna 

tabulka, která oznamovala „Pozor – hrozí smrt!“. Následně 

byli do místnosti před sklo vyzváni jednotlivě dobrovol-

níci z řad studentů, aby si podle své úvahy vybrali jeden 

vypínač proudu a ten zmáčkli. Velký počet z nich zmáčkl 

1000 V – jako kdyby tam to upozornění nebylo. Stačilo jim 

jenom vědomí, že pokud se něco stane, oni za to nenesou 

odpovědnost.

Ale! A to je důležité sdělit – oni odpovědnost nesou! Také je 

zajímavé se zamyslet, JAKOU odpovědnost nesou. Je známé 

rčení: „Zabij jednoho, jsi vrah. Zabij miliony, jsi vojevůdce.“ 

Vrah je bytost lidmi odsuzovaná. A vojevůdce? Je obdivován 

a často milován. 

Lidské spravedlnosti se není tak těžké vyhnout. Je však ještě 

jedna spravedlnost, a to Boží. A té se vyhnout není možno. 

Často se mnoho lidí ptá, proč ten či onen člověk má tak 

těžký, zdánlivě nezasloužený osud. Odpověď je prostá. To 

je právě ta Boží spravedlnost, která ho dostihla. 

Takže závěrem... 

Pokud jsou zákony „nelidské“, dělají je zombie/roboti. Záko-

nodárci, kteří se promění ve člověka, až když jim někdo šláp-

ne na kuří oko (jako třeba doktor Rath a podobní fi lutové).

I mnozí úředníci, exekutoři, soudci či policisté se totiž pro-

mění v lidi třeba až na dovolené, když jim jiný zombie/

robot dá pokutu.

Nechtějme být zombie/roboty bez ducha. Braňme a udrž-

me v sobě lidství. A nadřaďme ho při veškerém našem ko-

nání onomu robotu v nás, který poslouchá jenom příkazy. 

Protože:
 

Nic není strašnějšího než přičinlivá tolerance. 
J. W. Goethe

Pohodové léto přeje Dušan Marko
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Poklady za našimi humny – dobromyslPoklady za našimi humny – dobromysl

vaše Eva Dojavová

DOBROMYSL OBECNÁ (Origanum vulgare)

Někteří lidé se občas podiví, když zjis  , že dobromysl a ore-
gano je jedno a to samé. Oregano jako koření se v našich 
kuchyních velmi rychle zabydlelo, protože například italské 
pokrmy, k nimž jeho vůně a chuť neodmyslitelně patří, si 
našly cestu i k srdcím nás Středoevropanů.

Jako na léčivou bylinu se na dobromysl ale trochu zapomíná. 
Přitom její účinky jsou nezanedbatelné. Tak například ve sta-
rověkém Řecku se odvar z dobromysli používal jako pro  jed, 
hlavně při otravě bolehlavem, kterým po rozsudku smr   ze 
světa sprovodili i věhlasného fi lozofa Sokrata.

Dobromysl neboli oregano právě začíná kvést a je pro byli-
náře jednou ze základních bylinek. Původně divoká rostlina 
se zabydlela na našich zahrádkách. Sbíráme její nadzemní 
část v době květu, kdy má nejvyšší obsah léčivých látek, ale 
mladé listy se dají sbírat po celé vegetační období. 

Naše babičky ji používaly v kuchyni nejen jako koření, ale 
i ke konzervaci a uchování potravin díky jejím dezinfekčním 
vlastnostem. Také ji používaly do koupelí, parfémů a masáž-
ních olejů. A samozřejmě k léčení. Odedávna byla považo-
vána i za rostlinu magickou, která měla chránit před zlými 
duchy a hadím uštknu  m. Její slovanský název je pamajorán.

Obsahuje účinné látky, jako jsou silice, třísloviny, hořčiny, 
tanin, těkavý olej a an  oxidanty.

V léčitelství se používá čaj, nálev,  nktura na nachlazení 
a dyspepsii, do čajových směsí, jako olej i kloktadlo.

Výrazně pomáhá při zahlenění dý-
chacích cest, plic, na silný suchý 

kašel či chronický zánět průdu-
šek. Pozi  vní vliv má na neuro-
vegeta  vní systém, zlepšuje 
krevní oběh, má dezinfekční 
účinek, podporuje látkovou 
výměnu, má dobrý vliv na ža-
ludek, působí na plynatost, 
zácpu, průjem. Tlumí svalové 

křeče, upravuje nepravidelnou 
menstrua a mírní PMS syndrom. Pod-

poruje chuť k jídlu, zejména při dětském 
nechutenství. Pomáhá při revma  smu 

a revmatoidní artri  dě i kožních pro-
blémech. Tinktura je výborná při 
rýmě a chřipce.

Podle bylináře Josefa Zen  richa pi   čaje z dobromysli snižuje 
hladinu cholesterolu v krvi.

Upozornění – u těhotných žen může ve vyšších dávkách vyvo-
lat děložní stahy, vzácně u citlivých jedinců i alergické reakce.

OLEJ Z DOBROMYSLI 
Květy, případně celou nať necháme 12 hodin zavadnout, 
dáme do sklenice a zalijeme po okraj kvalitním olejem zahřá-
tým na 50 C a důkladně uzavřeme. Dáme na slunné místo 
a necháme macerovat minimálně 3 týdny. Pak slijeme, přece-
díme přes plátýnko, aby v oleji nebyly žádné nečistoty a ne-
zkvasil. Vnitřně se používá rozředěný 1–5 kapek na 100 ml 
vody nebo šťávy 1–3× denně, hlavně při trávicích ob  žích. 
Vnější použi   je vhodné na suchou popraskanou kůži, hojení 
jizev a při některých druzích ekzému.

V dnešní kuchyni se používá jako koření do pokrmů obdobně 
jako majoránka – do polévek, omáček, pomazánek, nádivek, 
pod maso, drůbež a ryby. Velmi oblíbené je oregano v italské 
kuchyni.

Přeji vám všem
krásné léto
a hlavně buďte 
dobré mysli!


